

目次

# 钢纤维喷射混凝土支护抗常规爆炸震塌能力研究

范新1, 2, 章克凌1, 王明洋2, 唐廷2

(1. 第二炮兵指挥学院, 湖北 武汉 430012; 2. 解放军理工大学 工程兵工程学院, 江苏 南京 210007)

收稿日期 2005-1-14 修回日期 2005-5-8 网络版发布日期 2006-12-15 接受日期

**摘要** 采用一维震塌模型, 运用拉应力累积损伤破坏准则, 分析常规爆炸作用下坑道震塌剥落条件, 针对钢纤维喷射混凝土支护, 结合现行有关规范, 推导出震塌剥落层速度的实用计算方法, 并运用数值模拟手段对计算结果进行验证, 通过钢纤维喷射混凝土支护坑道的震塌剥落层速度与其他支护类型及毛洞的震塌剥落层速度对比, 量化说明钢纤维喷射混凝土支护抗爆炸震塌的能力。

**关键词** [爆炸力学](#) [震塌](#) [钢纤维喷射混凝土](#) [坑道支护](#) [数值模拟](#)

分类号

## STUDY ON SPALLING RESISTANCE PERFORMANCE OF STEEL FIBER SHOTCRETE INDUCED BY CONVENTIONAL EXPLOSIONS

FAN Xin1, 2, ZHANG Keling1, WANG Mingyang2, TANG Ting2

(1. The Second Artillery Command College, Wuhan, Hubei 430012, China; 2. Engineering Institute of Engineering Crops, PLA University of Science and Technology, Nanjing, Jiangsu 210007, China)

**Abstract**

According to the failure criterion of cumulating damage and one-dimensional spalling model, the condition of collapse induced by conventional explosion has been analyzed. According to correlative standards, the practical calculation method is achieved aiming at the steel fiber shotcrete support used in tunnel. The comparison between the calculated result and the numerical one shows that the calculation method is valid. In order to illuminate the resistance performance of steel fiber shotcrete induced by the conventional explosion quantitatively, the velocities of rockfalls from the top of tunnel supported by steel fiber shotcrete are compared with that of the tunnel supported by other kinds of support and that of the tunnel without support. The practical calculation methods offered can provide some references for design of steel fiber shotcrete support in tunnel.

**Key words** [explosion mechanics](#) [spallation](#) [steel fiber shotcrete](#) [tunnel support](#) [numerical simulation](#)

DOI:

通讯作者

### 扩展功能

#### 本文信息

- ▶ [Supporting info](#)
- ▶ [PDF\(230KB\)](#)
- ▶ [\[HTML全文\]\(0KB\)](#)
- ▶ [参考文献](#)

#### 服务与反馈

- ▶ [把本文推荐给朋友](#)
- ▶ [加入我的书架](#)
- ▶ [加入引用管理器](#)
- ▶ [复制索引](#)
- ▶ [Email Alert](#)
- ▶ [文章反馈](#)
- ▶ [浏览反馈信息](#)

#### 相关信息

- ▶ [本刊中 包含“爆炸力学”的 相关文章](#)
- ▶ [本文作者相关文章](#)

- [范新](#)
- [章克凌](#)
- [王明洋](#)
- [唐廷](#)